
  وزير كشور با اشاره به موضوع تعيين تكليف اتباع غير مجاز ساكن در 
كشور گفت: آنها برادران ما هستند و مشتركات زيادي باهم داريم، اما 

ايران بيش از اين امكان پذيرش اتباع را ندارد. 
  هيئت عمومي ديوان عدالت اداري با رأي خود مبني بر ابطال يك 
نامه مدير كل صنايع خودرويي وزارت صنعت، معدن و تجارت، واردات 

قطعات خودرو را آزاد كرد. 
  رئيس باشگاه دانش پژوهان جوان با اشاره به اينكه بخش قابل توجهي 
از فضاي كس��ب وكار هاي تك حاصل تلاش المپيادي ها است، گفت: 
شبكه اي از المپيادي ها و صاحبان كسب وكار تشكيل شده است تا از اين 

طريق بتوانند در فضاي كسب وكار جامعه نقش آفريني كنند. 
  رئيس انجمن سالمندان ايران ضمن هشدار نسبت به سرعت رشد 
سالمندي در ايران، بيش��ترين علت نارضايتي سالمندان را مربوط به 
وضعيت معيشتي و مالي آنها اعلام كرد و گفت: به رغم اينكه ميانگين 
تعداد فرزندان س��المندان فعلي كش��ور »پنج فرزند« است، اما شاهد 
افزايش رهاشدگي سالمندان به دليل اش��تغال فرزندان دختر و پسر 
هس��تيم؛ اين در حالي اس��ت كه ميزان »افس��ردگي« در »خانه هاي 

سالمندان« بيش از ۷۰ درصد است. 
  سازمان حفاظت محيط زيست در سه منطقه خليج چابهار، خارك 
و كيش به ترتي��ب ۴ هزار، ۲۰ هزار و ۶ هزار قلمه آبس��نگ مرجاني با 

موفقيت كاشته است. 
  معاون هماهنگي امور اقتصادي اس��تاندار تهران با اشاره به كسب 
رتبه نخس��ت اين استان در جذب تسهيلات مش��اغل خانگي و ايجاد 
اشتغال  گفت: طي شش ماه ابتدايي س��ال جاري، ۲۰ ميليارد تومان 
تسهيلات مش��اغل خانگي جذب و ۴۸ هزار ش��غل ايجاد و در سامانه 

رصد ثبت شده است. 
  مدير عامل صندوق ملي محيط زيست با بيان اينكه تاكنون حدود 
۱۰ ميليارد تومان در قالب بيمه خسارت حيات وحش به مردم پرداخت 
شده است، گفت: سال گذشته ۱۴ ميليارد تومان به اين امر اختصاص 
يافت كه ۷ ميليارد آن را صندوق ملي محيط زيست و ۷ ميليارد ديگر را 

شركت بيمه كننده تأمين كرد. 

اجراي »مدرسه تراز سند تحول بنيادين«
در ۲۰ درصد مدارس دولتي

معاون آموزش متوس�طه وزارت آم�وزش و پ�رورش گفت: يكي 
از برنامه ه�ا و راهكاره�اي ج�دي تدوين ش�ده در س�ند تحول 
بنيادين آم�وزش و پ�رورش، الگوي »مدرس�ه تراز س�ند تحول 
بنيادين« اس�ت كه براي اين امر ۲۰ درصد م�دارس عادي دولتي 
و ۵۰ درص�د مدارس خاص اعم از نمونه دولتي، ش�اهد، س�مپاد و 
غيردولتي در اين طرح براي امس�ال در اولويت قرار گرفته است. 
محمدمهدي كاظمي، معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
با اشاره به اجراي پروژه مهر و بازگش��ايي مدارس بيان كرد: آموزش و 
پرورش لزوماً موظف ب��ه آموزش دانش آموزان نيس��ت، بلكه مباحث 
تربيتي نيز از اهم موضوعاتي اس��ت كه بايد در اين نهاد بدان تمركز و 
پرداخته شود.  كاظمي گفت: با برنامه ريزي صورت گرفته براي جذب 
نيروي انساني در سال گذشته و امسال، خوشبختانه با چالشي در زمينه 
كمبود معلم و ساماندهي نيروي انساني در س��طح اين استان و ديگر 

استان هاي كشور مواجه نشديم. 
وي با اش��اره به س��ند تحول بنيادين تصريح كرد: اجرايي سازي سند 
تحول بنيادين آموزش و پرورش در س��طح مدارس مهم ترين هدفي 
است كه بايد پس از بازگشايي مدارس دنبال شود.  كاظمي گفت: يكي از 
برنامه ها و راهكارهاي جدي تدوين شده در سند تحول بنيادين آموزش 
و پرورش، الگوي »مدرسه تراز سند تحول بنيادين« است كه براي اين 
امر ۲۰ درصد مدارس عادي دولت��ي و ۵۰ درصد مدارس خاص اعم از 
نمونه دولتي، شاهد، س��مپاد و غيردولتي در اين طرح براي امسال در 

اولويت قرار گرفته كه نياز به توانمندسازي مديران و معلمان دارد. 
به گزارش مركز اطلاع رساني و روابط عمومي وزارت آموزش و پرورش، 
وي افزود: ارتقای خلاقيت و نوآوري همراه با برنامه ريزي درس��ت در 
دانش آموزان موجب شكوفاس��ازي استعدادها ش��ده كه در اين راستا 
بايد مديران با ايجاد محيط هاي متنوع يادگيري تلاش كنند تا تربيت 
چند ساحتي در مدارس محقق شود.   كاظمي در پايان گفت: از جمله 
محيط هاي متنوع يادگيري پژوهش س��راها، آزمايشگاه ها و كارگاه ها 
است كه بايد بر اين مراكز آموزشي تمركز شود و ضرورت دارد مسئولان 
در مدارس حضور و نظارت جدي داشته تا از نزديك شاهد اقدامات انجام 

شده در مدارس باشند. 
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ايران با بيشترين سرعت رشد س�المندي نسبت 
به دنيا و به ويژه كش�ورهاي آس�يا روبه رو اس�ت. 
همين مسئله موجب ش�ده  ما آمادگي لازم را براي 
مواجهه با پديده س�المندي نداشته باشيم. پديده 
لاعلاجي كه مي توان�د براي كش�ورمان خطرناك 
باشد. بنابراين تا دير نشده بايد كاري كرد. به گفته 
رئيس انجمن سالمندان ايران طي ۴۵ سال گذشته 
جمعيت س�المندي از ۵/3 درصد ب�ه 1۰/3 درصد 
رس�يده كه زمان دو برابر شدن جمعيت سالمندي 
در مرحله بعدي كمتر از اين رقم بوده و در ۲۰ سال 
آينده اتفاق مي افتد، به طوري كه در س�ال 1۴۲۰، 
۲۰ درص�د جمعيت ايران را س�المندان تش�كيل 
مي دهند؛ اين در حالي است كه ايران آمادگي ورود 
به س�الخوردگي جمعي�ت را ندارد. بر اين اس�اس 
سال گذشته بود كه مژگان رضازاده كاوري، رئيس 
دبيرخانه شوراي ملي س�المندان كشور از تدوين 
پيش نويس لايحه جامع حمايت از حقوق سالمندان 
خبر داد. به گفته وي عل�ت عدم اجراي قوانين اين 
اس�ت كه بودجه خاصي براي موضوع س�المندي 
نداريم. با تمام اينها اما امير حسين بانكي پور فرد، 
رئيس كميسيون مش�ترك طرح جواني جمعيت و 
حمايت از خانواده در گفت وگو ب�ا »جوان« معتقد 
اس�ت بهترين راهكار ب�راي مديريت س�المندي 
جمعيت، ت�لاش ب�راي افزايش نيروه�اي جوان و 
پيش�گيري از پير شدن هرم س�ني جامعه است و 
براي تحقق اين مهم پنج سال بيشتر فرصت نداريم. 

آقاي دكتر بانكي پور! همانطور كه مي دانيد 
ما ب�ا چالش س�المندي و پي�ري جمعيت 
مواجهيم و طي س�ال هاي آين�ده مطابق 
پيش بيني ها قرار اس�ت آمار س�المندان 
جامعه به 3۰ درص�د كل جمعيت افزايش 
يابد. بديهي اس�ت مواجهه با اين حجم از 
جمعيت س�المندان نيازمند تدبير است. 
بر همين اساس س�ال گذشته پيش نويس 
لايحه حمايت از حقوق سالمندان تدوين 
شد. از نگاه شما چنين لوايح و قانون هايي 
چقدر مي توانن�د به مديريت س�المندي 
در كش�ور كمك كنند و به موازات جواني 
جمعي�ت چالش ه�اي س�المندان را هم 

ببينيد؟
 مسئله پيري جمعيت و اصلاح هرم جمعيتي بستگي به 
فعاليت هاي پنج سال آينده ما دارد. بله ما پيري جمعيت 
و جمعيت سالمند را طي سال هاي آينده خواهيم داشت 
و چاره اي از اين نيست. بالاخره دهه پنجاهي ها، دهه 
شصتي ها و دهه هفتادي هاي ما طي سال هاي آينده 
به سمت سالمندي مي روند و چاره اي از اين نيست، اما 
مشكل اساسي اين است كه آيا ما متناسب با سالمندان 

جوان داريم يا نداريم؟ يعني س��المندي امري ناگزير 
اس��ت، اما كم يا زياد بودن جمعيت ج��وان در اختيار 
ماست. اگر در كشوري جمعيت جوان ۱۰ برابر جمعيت 
سالمند باشد، مشكلي براي آن كشور ايجاد نمي شود، 
اما اگر بر اساس سياس��ت هاي تنظيم خانواده كه در 
۳۰س��ال گذش��ته صورت گرفت، جمعيت جوان كم 
باشد، چالش بر انگيز مي شود. تمام نگراني ما اين است 

كه جمعيت جوان كشورمان رو به كاهش دارد. 
خب راهكار چيس�ت و چگونه مي توانيم 
وضعي�ت مناس�ب تري را ب�راي جمعيت 

كشور طي سال هاي آينده ترسيم كنيم؟
اگر ما طي پنج س��ال بتوانيم جمعي��ت پايه را تا 

قبل از اينكه وارد دوران سالمندي جمعيت 
شويم،  جوان كنيم بخشي از مشكلات حل 
مي ش��ود. در واقع اگر م��ا جمعيت جوان 
زيادي داشته باشيم نگراني ايجاد نمي شود. 

برخورد طبيعي با اين قضيه اين است 
كه هرم سني جمعيت حفظ 

شده باشد، اما اگر جمعيت 
جوان را در اين چند سال 
اخير نتوانيم زياد كنيم، 
تحت هيچ ش��رايطي 

نمي توانيم بحران سالمندي را مديريت كنيم. چه در 
بحث س��لامت و درمان و چه در بقيه مباحثش؛ يعني 

واقعاً جامعه دچار يك بحران عظيمي مي شود. 
درباره اينكه بعضاً گفته مي ش�ود در كنار 
توجه به جوان�ی جمعيت بايد به مس�ئله 
سالمندان نيز توجه داش�ت. شما درباره 

اين ديدگاه چه نظري داريد؟
 اش��تباهي كه بعضاً نهادهاي بين المللي به كشورمان 
تحميل مي كنند، اين است كه به جاي اينكه به سمت 
اين برويم كه جمعيت جوان جامعه را تقويت كنيم،  به 
س��مت اين برويم كه خودمان را با سالمندي منطبق 
كني��م. اين رويكرد اش��تباهي اس��ت. به طور 
طبيعي س��المند هميش��ه وجودش در 
جامعه مغتنم بوده و باعث انتقال تجربه و 
باعث بركت جامعه بوده است. همه نگراني 
وقتي است كه جمعيت جوان با جمعيت 
سالمند تناسب نداشته باشد و ما نبايد در 
آن مسيرجلو برويم؛ لوايحي 
هم كه دول��ت مي دهد 
بايد در اين سمت يعني 
سمت تقويت جمعيت 
جوان ما باشد. البته 

شرايط براي سالمندي هم بايد مهياتر باشد كه خب اين 
باز هم توسط همان جمعيت جوان صورت مي گيرد. 

در صحبت هايتان به پنج سال آينده اشاره 
داش�تيد. دليل تأكيد ش�ما روي اين پنج 

سال چيست؟
در پنج س��ال آينده اگر نتوانيم وضعي��ت جمعيت را 
اصلاح كنيم، بعد از اين پنج سال هر كاري هم بكنيم به 
سياه چاله پيري جمعيت محكوميم. يعني ما پنج سال 
براي نجات جمعيت فرصت داريم، اگر در اين پنج سال 
نتوانيم نرخ باروري را به ۲/۵ برس��انيم، بعد از اين پنج 
سال هر كاري هم بكنيم، نمي توانيم از سياه چاله پيري 
جمعيت خارج ش��ويم. اين يكي از مهم ترين كارهايي 
است كه ما اگر بخواهيم شرايط مساعدي براي زندگي 
سالمندان  ايجاد كنيم و مس��ئله حل بشود، بايد روي 

آن تمركز كنيم.  
يعني طي پنج سال آينده پنجره جمعيت 

بسته مي شود؟
نه پنجره جمعيتي ۱۵ تا ۲۰ سال ديگر بسته مي شود 
ولي پنجره جمعيتي باروري ما يعني پنجره جمعيتي 
كه امكان ب��اروري دارند تا پنج س��ال ديگر مي توانند 
كمبود جمعيت را جبران كنند. اگر ما اين پنج سال را از 
دست بدهيم،  ديگر فرصت جبران از دست ما مي رود. 

  يعني به اصطلاح ت�وان جمعيتي ما خالي 
مي شود. درست است؟

بله، اين پنج سال براي ما حياتي است. براي همين هم 
در سياست هاي برنامه هفتم رهبري قيد عددي كردند 

كه تا آخر برنامه هفتم نرخ باروري بايد دو شود. 
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 بله، دقيقاً. 
  آقاي دكتر همانطور كه اشاره داشتيد در 
بحث جواني جمعيت بايد تناسب جمعيت 
حفظ بشود و اينكه بخشي از تدبير و ارائه 
خدمت براي سالمندي را همين جوانان ما 
بايد انجام بدهند؛  كارهايي مانند پرستاري 
و مراقبت از س�المندان نيازمن�د نيروي 
انساني جوان اس�ت، اما خود آن جمعيت 
سالمندي هم كه تا دو، سه دهه ديگر طبق 
پيش بيني ها ح�دود يك س�وم جمعيت 
كش�ور را تش�كيل مي دهند هم نيازمند 
تدابير و برنامه ريزي هايي هستند در غير 
اين صورت هم جامعه به چالش مي خورد. 

نظر شما در اين باره چيست؟ 
اگر با همين رون��د حركت كنيم و روند م��ان را تغيير 
ندهيم، در سال ۱۴۳۰، ۳۰ درصد جامعه پير خواهند 
بود. يعني يك سوم از جمعيت و به عبارت ديگر به ازاي 
هر دو نفر،  يك نفر س��المند وجود دارد. اين يعني كه 
شما در عمل ديگر كاري نمي توانيد بكنيد. اين دو نفر 
كه مي گوييم از نوزادي كه به دني��ا مي آيد تا كودك، 
 نوجوان يا جوان و ميانسال را ش��امل مي شود. اين دو 
نفري كه به ازاي هر فرد سالمند وجود دارد، خيلي هنر 
كنند گليم خود ش��ان را از آب بيرون بكشند. پس اين 
دوره تلخي براي سالمندان مي شود كه ۱۵۰سال هم 
طول مي كشد و اين طور نيست كه فقط در يك مقطع 
۲۰، ۳۰ س��اله باشد. اگر ما در اين س��ياه چاله بيفيتم 
۱۵۰س��ال در اين س��ياه چاله باقي مي مانيم و امكان 
بازسازي جمعيت نخواهيم داشت، بنابراين مي بينيد 
كه تمام فرصت ما براي اص��لاح جمعيت همين پنج 

سال آينده خواهد بود. 
  براي مواجهه با اين 3۰ ميليون سالمند بايد 

چه تدابيري انديشيد؟
بهتري��ن مواجه��ه اي��ن اس��ت ك��ه م��ا ج��وان 
داشته باش��يم،جوان هاي ما چندين برابر س��المندان 
در كشور حضور داشته باشند تا بتوانند اين سالمندان 

را اداره كنند. 
  و نكته پاياني... 

تأكيد من اين اس��ت كه قانون جوان��ي جمعيت تنها 
راه نجات ماس��ت كه باي��د كامل اجرا ش��ود. در حال 
حاضر ۵۰درصد از قانون جواني جمعيت بيش��تر اجرا 
نشده است و ما بايد به اجراي ۱۰۰ درصدي اين قانون 

برسيم. 

فرماندار تهران: تاكسي هاي غيرفعال در پايتخت سلب امتياز مي شوند

انبوه تاكسي هاي شخصي و غیرفعال برای رفت وآمد آسان در طرح ترافیک!

طبق اعلام مسئولان حمل و نقل و ترافيك تهران 
حدود 8۰ ه�زار تاكس�ي در پايتخت وج�ود دارد 
كه در خوش�بينانه ترين حالت، تنه�ا نيمي از آنها 
خدمات مي دهند و مس�افر جا به جا مي كنند! اين 
يعني نيمي از دارندگان تاكسي با وجود امتيازي كه 
براي تردد در طرح ترافيك دارند و از سهميه بنزين 
تاكسيرانان نيز استفاده مي كنند، بدون فعاليت يا 
بسيار كم فعاليتند! شايد هم در سطح شهر به دنبال 
مشتري خاص مي گردند و كاملًا دل بخواهي مسافر 
سوار مي كنند. اين معضلي اس�ت كه سال هاست 
مطرح مي شود و مسئولان سازمان تاكسيراني نيز 
در مقابل مي گويند كه اقداماتي براي سازماندهي 
تاكسي ها انجام مي دهند، اما وضعيت فعلي و آمار و 
ارقام منتشر شده نشان مي دهد تا امروز هيچ اقدام 
نتيجه بخش�ي انجام نشده است، ش�ايد به همين 
دليل، فرماندار تهران به موضوع ورود كرده و گفته 
رانندگان تاكسي غيرفعال، سلب امتياز مي شوند. 

در حاشيه خيابان، مسافراني منتظرند تا يك تاكسي 
بيايد و سوارش��ان كن��د، اما تاكس��ي ها، بي تفاوت به 
حضور مس��افران در حاش��يه خيابان، پايشان را روي 
پدال گاز مي گذارند و با س��رعت از مقاب��ل آنها عبور 
مي كنند. عجيب اس��ت؛ اگر منبع درآمد تاكسيرانان 
از مسافركشي تأمين مي ش��ود، چطور از درآمدي كه 
مي توانند داش��ته باشند به س��ادگي عبور مي كنند و 
يك تاكسي خالي از مسافر را به اين طرف و آن طرف 
مي برند و بنزين مي سوزانند؟! شايد شغل ديگري دارند 
و مسافركشي شغل تفنني شان باشد، شايد هم داشتن 
اين تاكس��ي صرفاً براي تردد در ط��رح ترافيك و دور 
زدن قانون باشد! دليلش هر چه  هست، كاملًا مشخص 
است كه اين رانندگان تاكس��ي براي مسافركشي به 
خيابان نيامده اند و هدفشان از تردد در خيابان ها چيز 

ديگري است!
 نظارتي كه نيست

گردش تاكسي ها در ش��هر بدون آنكه مسافري سوار 
كنند به يك��ي از گلايه هاي ش��هروندان ني��ز تبديل 

شده است، خانم محبي كه هر روز براي رفتن به محل 
كار از تاكسي اس��تفاده مي كند، به »جوان« مي گويد: 
»هر روز تاكسي هاي خالي زيادي را مي بينم كه حتي 
نگاه نمي كنند مقصد مس��افران كجاس��ت! يعني اگر 
ش��ما بخواهيد از يك چهارراه به چهارراه بالاتر برويد 
هم امكان ندارد كه سوارتان كنند. به نظر من اين يك 
شكم سيري اس��ت، چراكه اگر آنها بخواهند از طريق 
مسافركشي كس��ب درآمد داشته باشند، حداقل صبر 
مي كنند  ببينند كدام مسافر به كدام مقصد مي خواهد 
برود كه حداقل آن مسافري را كه با او هم مسير است، 

سوار كند و از او كرايه بگيرد!« 
آقاي ش��كيبا كه يكي ديگر از مس��افراني است كه از 
تاكسي خطي استفاده مي كند، مي گويد: »براي رفت 
و آمد از خانه به محل كار در يك مسير ثابت و ساعت 
مشخصي تردد مي كنم و رانندگاني را مي بينم كه هر 
روز در اين مس��ير حاضر مي ش��وند و از اين راه كسب 
درآمد مي كنند. در كن��ار اين رانندگان اما هس��تند 
تاكسي هايي كه شيش��ه خودرو را بالا برده اند و بدون 
آنكه صداي مسافر و مقصدي را كه مي خواهد به آنجا 
برود، بشنوند، ويراژ مي دهند و از جلوي پاي آنها عبور 
مي كنند. بايد يك فرقي بين راننده تاكس��ي واقعي و 
آنهايي كه از خودروي تاكسي سوءاستفاده مي كنند، 
وجود داشته باش��د.« خانم دنيوي نيز از نبود نظارت 
كافي بر عملكرد تاكسي ها گلايه مي كند و مي گويد: 
»وقتي تاكس��ي ها مس��افر س��وار نمي كنند، مجبور 
مي شويم سوار خودروهاي شخصي شويم! خودروهايي 
كه معلوم نيست امن باشد يا نه، اما چاره چيست؟! اگر 
مسئولان سازمان تاكسيراني وضعيت تاكسي ها را سر 
و سامان دهند و بر رفت و آمد تاكسي هايي كه سرخط 
حاضر نمي شوند، نظارت داشته باشند، مسافران مجبور 

نمي شوند كه سوار خودروي شخصي شوند.«
 تاكسي بخر، مسافر نزن!

كار به حدي بيخ پيدا كرده كه حت��ي خريد و فروش 
تاكسي ها هم به يك كسب و كار جديد تبديل شده است. 
دفاتر ف��روش تعاوني براي خريد و فروش تاكس��ي ها 
مشغول به كار هس��تند و با تبليغات فراوان مشتريان 

زيادي را به خود جذب مي كنند. آنها به هر كس��ي كه 
قصد دارد طرح ترافيك را دور بزن��د، اين اطمينان را 
مي دهند كه با خريد يك تاكسي مي تواند آزادانه و بدون 
پرداخت جريمه، وارد محدوده طرح ترافيك شود!  پيدا 
كردن اين دفاتر نيز كار س��ختي نيست، چراكه با يك 
جست وجوي ساده در اپليكيشن هاي خريد و فروش 
خودرو مي ت��وان آن را پيدا كرد. آنها به هر كس��ي كه 
تماس مي گيرد، مي گويند ك��ه مراحل انتقال خودرو 
به راحتي انجام مي ش��ود و پ��س از آن مي توان با يك 
گواهينامه معمولي در داخل شهر تردد كرد و آزادانه به 

داخل طرح ترافيك رفت!
از يك سو ضعف عملكرد سازمان تاكسيراني و از سوي 
ديگر وجود اين دفاتر فروش سبب شده  برخي كه سطح 
مالي نس��بتاً خوبي دارند، علاوه بر خودروي شخصي 
خود يك »خودروي تاكس��ي« نيز بخرند و از آن فقط 
براي تردد در محدوده ط��رح ترافيك و طرح آلودگي 
هوا اس��تفاده كنند؛ موضوعي كه نياز ب��ه توجه ويژه 
مسئولان و مديران شهري دارد و بايد مورد بررسي و 

بازرسي قرار گيرد. 

 اولتيماتوم فرماندار تهران
استفاده ش��خصي از خودروي تاكسي  طي ساليان 
اخير يك موضوع دامنه دار بوده است، چراكه عمدتاً 
نظارت بر عملكرد رانندگان تاكسي به درستي انجام 
نمي شد، به همين دليل راه براي قانون شكني باز شد 
و دارندگان تاكسي بيش��تر به جاي مسافركشي به 
دنبال كارهاي شخصي خود رفتند. در نتيجه شاهد 
آن هستيم كه در ساعات اوج ترافيك، تعداد زيادي 
از مس��افران در ايس��تگاه ها يا در حاشيه خيابان ها، 
منتظر رسيدن يك تاكس��ي مي مانند و اين انتظار 
گاهي تا يك ساعت هم طول مي كشد. احمد قيومي، 
فرماندار تهران نس��بت به قانون شكني تاكسيرانان 
واكنش نش��ان داده و گفت: »تاكس��ي هايي كه در 
س��طح ش��هر تهران تردد مي كنند، موظف به ارائه 
خدمت به پايتخت نشينان هس��تند، اما در صورتي 
كه تاكسي هايي غيرفعال و در خدمت مردم پايتخت 
نبوده يا ب��ه عبارتي به مردم س��رويس دهي نكنند، 

شناسايي شده تا امتيازات آنها گرفته شود.«
او ادامه داد: »با توجه به نياز اين كلانشهر به استفاده از 

تاكسي هاي موجود براي ارائه خدمات در حوزه حمل و 
نقل به شهروندان، در همين راستا تاكسي هاي غيرفعال 

در پايتخت، سلب امتياز مي شوند.«
قيومي اظهار داش��ت: »به طور تقريبي ليستي از اين 
تاكسي ها در تهران آماده شده و به آنها علاوه بر ارسال 
پيام كوتاه از طريق تماس تلفني ارتباط برقرار شده تا 
نسبت به خدمات رساني در سطح شهر اقدام كنند. اگر 
رانندگان اينگونه تاكسي ها در سطح شهر تهران وارد 
چرخه سرويس دهي به شهروندان نش��وند بايد آنان 
وضعيت خ��ود را تعيين تكليف كنن��د، زيرا در چنين 
شرايطي مزايايي كه براي تاكسي داران در نظر گرفته 

شده از اين افراد سلب خواهد شد.«
معاون استاندار تهران همچنين گفت: »براساس اعلام 
سازمان تاكسيراني پايتخت، در همين راستا امتيازات 
ويژه اي كه براي تاكسي هاي فعال در سطح شهر تهران 
است براي دارندگان اينگونه تاكسي ها لغو خواهد شد 
و در چنين شرايطي تاكس��ي هاي ديگري جايگزين 
مي شود تا در سطح شهر تهران فعاليت داشته باشند.«

 قطع سهميه سوخت تاكسي هاي غيرفعال
شادي مالكي، مدير عامل س��ازمان تاكسيراني شهر 
تهران پيش تر درباره فعاليت تاكسي هاي غيرفعال در 
پايتخت توضيحاتي ارائه كرد و گفت: »سهميه سوخت 
تاكسي هايي كه راننده آنها پيام كوتاه سوم از سوي اين 
سازمان را دريافت كنند، اما همچنان غيرفعال باشند، 

قطع مي شود.«
او از شناس��ايي تاكس��ي هاي غيرفعال و بازگرداندن 
بيش از ۶ هزار تاكس��ي غيرفعال به س��طح شهر خبر 
داد و گفت: »يك هزار و ۸۰۰ دستگاهي كه در تهران 
س��وخت گيري نكرده بودند نيز شناسايي شده علاوه 
بر اين ۴۰ خط تاكس��ي پرتقاضا را شناسايي و ۳۰ تا 
۴۰درصد تاكسي هاي گردشي را به اين خطوط انتقال 

داديم.«
حال باي��د منتظر مان��د و ديد كه اين اقدام س��ازمان 
تاكسيراني در اين دوره چقدر جدي و كارا خواهد بود و 
آيا اين بار اظهارنظر سازمان تاكسيراني به عمل مي رسد 

يا اينكه در حد همان اظهارنظر باقي مي ماند؟!

فرصت نجات از سياه چاله جمعيت فقط 5 سال 
سيماي آينده پيري جمعيت در گفت وگوي »جوان« با رئيس كميسيون مشترك طرح جواني جمعيت و حمايت از خانواده مجلس 

امير حسين بانكي پور فرد: اگر طي ۵ سال آينده نتوانيم نرخ باروري را به ۲/۵ برسانيم و در سياه چاله جمعيتي بيفتيم 
اين روند تا 1۵۰ سال طول مي كشد

مهسا گربندي
   گزارش 

جمعيت سالمند كشور در ۱۰ سال آينده 
از ۱۰ به ۲۰ درصد مي رسد

معاون بهداش�ت وزارت بهداش�ت، درم�ان و آموزش پزش�كي 
با اش�اره به اينك�ه افزايش امي�د به زندگ�ي و كاهش بي س�ابقه 
نرخ ب�اروري كل�ي، در قرن بيس�تم منجر ب�ه پديده س�المندي 
جمعي�ت در جه�ان شده اس�ت، گف�ت: جمعي�ت س�المند 
اي�ران ني�ز در 1۰ س�ال آين�ده از 1۰ ب�ه ۲۰ درص�د مي رس�د. 
عليرضا رئيس��ي، معاون بهداشت وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي اظهار داشت: كشور ما با توجه به ارتقاي سطح سلامت عمومي، 
افزايش اميد به زندگي و اجراي افراطي سياست هاي تنظيم خانواده، 
دستخوش تغييرات جمعيتي شده است. در صورت حفظ روند كنوني، 
رشد سالمندي جمعيت، با ضريب سالمندي يا شاخص سالخوردگي 
جمعيت كه بيانگر تعداد افراد ۶۰ ساله و بالاتر به ازاي ۱۰۰ نفر جمعيت 
زير ۱۵ سال است، نشان مي دهد در فاصله سال هاي ۱۳۵۵ تا ۱۳۹۵ 

اين شاخص از ۱۲ به ۳۹ افزايش يافته است. 
رئيس��ي ادامه داد: اين مس��ئله از ابعاد مختلف اجتماعي، اقتصادي و 
س��لامتي تبعات و پيامدهايي را به دنبال دارد. به گونه اي كه نس��بت 
جمعيت سالمند طي حدود ۲۰ سال آينده، از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد 
خواهد رسيد )دو برابر شدن جمعيت سالمندي(. اين در حالي است كه 
در بسياري از كشورهاي توس��عه يافته جهان، دو برابر شدن جمعيت 

سالمندي در طول بيش از ۱۰۰ سال اتفاق افتاده است. 
به گفته وي، تغييرات جمعيت ش��ناختي در سياستگذاري هاي كلان 
وزارت بهداشت و به طور ويژه معاونت بهداشت مدنظر قرار دارد. يكي 
از راهكارهاي مواجهه با تغييرات ياد شده، اصلاح ساختار جمعيتي از 
طريق حفظ و ارتقاي جواني جمعيت با هدف پويايي جمعيت اس��ت. 
يكي از پيامدهاي مثبت اين سياست وجود نيروي انساني جوان لازم 
براي حمايت و مراقبت از جمعيت سالمنداني است كه شمار آنها به طور 

روزافزوني در حال افزايش است. 

زهرا چيذري 
  گفت وگو 

  جوان


